
اينجا خشكسالى را باور ندارند اتوبوس هاى گازسوز اصفهان در خواب زمستانى 
گزارش قدس از روزهاى كم بارش البرز قدس گزارش مى دهد

البرز   هفته اول مهرماه وقتى البرزى ها با 
سرمايى غافلگيركننده و بارش هاى قابل توجه 
روبه رو شدند، كمتر كسى تصور مى كرد اين 
شــروع خوب بارش ها همانجا متوقف شود و 
در روزها و هفته هاى بعد رخ نشان ندهد. اين 
اتفاق تا اينجاى ســال كه تقريباً 120 روز از 

فصل بارندگى ها را ...

اصفهان   آلودگى هواى شهر اصفهان اين 
روزها به اوج خود رسيده است به طورى كه 
در سال جارى در چندين نوبت مدارس اين 
شــهر را به تعطيلى كشــانده است. مديران 
شــهرى اصفهان راهكار كاهش آلودگى هوا 
را در اســتفاده هرچه بيشتر از وسايل نقليه 
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درخشش فيلم هاى آذربايجان غربى 
در جشنواره هاى بين المللى با وجود 

تنگناى مالى

ايرنا: حضور و درخشــش فيلم هاى كوتاه آذربايجان 
غربى در بيش از 15 جشنواره ملى و بين المللى در سال 
جارى، توانمندى هاى بالاى ســينماگران اين استان را 
با وجود تنگناى مالى يادآورى مى كند و لزوم حمايت 
از هنرمندان بــراى بالندگى روزافزون هنر هفتم را در 

سرزمين اقوام و اديان به تصوير مى كشد.
انجمن سينماى جوانان آذربايجان غربى 25 جايزه را 
در ســال هاى 1394 و 1395 در بيش از 70 جشنواره 
بين المللى فيلم و عكس براى اين استان به ارمغان آورده 
و در سال جارى نيز در فستيوال هاى مختلف داخلى و 

بين المللى حضور چشمگيرى داشته است.
فيلم هاى اين انجمن در ســال جارى در جشنواره هاى 
فيلم داخلى چون «پرواز»، «رشد»، «شبديز» و فيلم كوتاه 
تهران و فستيوال هاى بين المللى آلمان، ايرلند، تركيه 
و ولز حضور پيدا كرده و در جشــنواره هاى فيلم كوتاه 
كشــورهايى چون آمريكا، ايتاليا، هندوستان، روسيه 
و بوســنى و هرزگوين جوايز مختلفى را كسب كرده

است.
فيلمساز انجمن سينماى جوانان آذربايجان غربى كه در 
سال 1388 دوره هاى آموزشى را در اين انجمن گذرانده 
است، گفت: انجمن اين استان با بودجه مالى محدود و 
با برخوردارى از استادان مجرب، آثار بسيار خوبى توليد 

مى كند.
وحيد معصومى با اشــاره به اينكه كمبود منابع مالى 
مهم ترين مشكل فيلمســازى اين استان است، افزود: 
انجمن قســمتى از منابع مالــى را تأمين مى كند كه 
كمتــر از نصف بودجه مــورد نياز بــراى توليد فيلم 

است.
وى اضافه كرد: فيلمســازان اين اســتان داراى تفكر 
و خلاقيت هســتند و با نگاه ويژه مسئولان استانى و 
كشــورى مى توانند آثار فاخــرى در اين زمينه خلق 

كنند.
معصومى كه فيلم هاى كوتاه تركى «سارا» و «سورا» را به 
تهيه كنندگى انجمن سينماى جوانان آذربايجان غربى 
كارگردانى كرده است، افزود: فيلمنامه هاى آذربايجان 
غربى با كيفيت مطلوب نوشــته شده و لوكيشن هاى 
فيلم هاى كوتاه سنجيده انتخاب مى شود؛ فيلمبردارى 
فيلم هاى كوتاه اين استان نيز با تكنيك مطلوبى صورت 

مى گيرد.
وى ادامه داد: يكى از مهم ترين كاركردهاى فيلم كوتاه 
بيان مهم ترين آسيب هاى اجتماعى در كوتاه ترين زمان 

ممكن است.

كارگران گلستانى قربانى صدمات 
شغلى مى شوند

مهر: هرساله  در استان، تعدادى  كارگر قربانى  حوادثى  
مى شــوند كه  به  كشته  شــدن  يا از كارافتادگى  آن ها 

مى شود.
طبق آمارهاى اعلام شــده در ســايت پزشكى قانونى 
گلستان، در هشت ماهه امسال حوادث صدمات ناشى 
از كار نســبت به مدت مشابه ســال قبل 34/4 درصد 
افزايش داشته است. براساس همين آمار تعداد مراجعان 
به پزشكى قانونى 293 نفر اعلام شده است كه از اين 

تعداد 282 نفر مرد و 11 نفر زن بوده اند.
 شهريور امسال هم از سوى همين اداره كل اعلام شد 
كه تعداد مراجعات حوادث ناشى از كار در سراسر استان 
50 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش پيدا 
كرده اســت. سال گذشته هم آمار وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعى، حاكى از آن بود كه گلستان با دارا بودن 
آمار 30 درصدى، رتبه سوم استان هاى حوادث منجر به 

فوت ناشى از كار در كشور را داراست.
رئيس اداره بازرسى اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعى 
اســتان گلســتان با بيان اينكه 60 درصد حوادث رخ 
داده ناشــى از كار كه در سال جارى منجر به صدمه و 
يا فوت كارگران شــده، در رابطه با مشاغل ساختمانى 
بود، گفت: با توجه به اينكه در برخى از فصول ســال 
صنعت ساختمان سازى نسبت به ديگر مشاغل از رونق 
بيشترى برخوردار است، اين حوادث در اين بخش آمار 

بالاترى را به خود اختصاص داده  است.
مهدى اخوان افزود: در زمينه فوتى هاى ناشى از كار هم 
كارگران ساختمانى بالاترين آمار را در اين جدول دارند، 
به گونه اى كه سال گذشــته از تعداد 11 كارگر فوت 

شده، 9 نفر از آنان كارگران ساختمانى بوده اند. 
اخوان گفت: نامناســب بودن داربســت ها، راه پله ها و 
نورگيرهاى بدون حفاظ، موجب شــده تا شمار زيادى 
از كارگران ساختمانى به دليل سقوط از ارتفاع، مصدوم 

يا فوت شوند.
وى با اشــاره به اختلاف آمار ســازمان هاى متولى در 
خصوص حوادث ناشى از كار گفت: پزشكى قانونى اين 
آمار را براساس تعداد مراجعه كنندگان شاغل بررسى 
مى كند، اما سازمان تأمين اجتماعى از وضعيت كارگر 
بيمه شده و اين اداره كل، كارگران شاغل در كارگاه ها را 

ملاك ارزيابى اين آمار قرار مى دهد.
رئيس اداره بازرسى اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعى 
استان گلســتان افزود: يكى از دلايل افزايش حوادث 
ناشى از كار كه منجر به فوت يا مصدوميت شده است، 
حادثه معدن يورت در ارديبشــهت ماه امسال بود كه 

تأثير زيادى بر اين آمار داشت.

حديث كريمى   بــا عبور از روبه روى 
بيمارســتان ها اين آگهى هــاى تبليغاتى 
فروش كليه هستند كه در برابر بينندگان هر عابرى 

خودنمايى مى كنند. 
آگهى هايى كه قيمت هاى متفاوتى براى يك عضو 
بدن يعنى كليه پيشــنهاد مى دهند، غالباً نجومى 
است و سر به آسمان مى گذارد و گاهى قيمت كليه 

همچون قيمت خون آدم است.
 

 مشكلات مالى
يك فروشــنده كليه داراى گروه خونى A مثبت 
مى گويد: من حقيقتاً گره مالى دارم به خاطر همين 
كليه خود را به فروش گذاشــته ام چرا كه اگر اين 

پول را تهيه نكنم، راهى زندان مى شوم. 
مرد36 ســاله خوزستانى در پاسخ خبرنگار قدس 
آنلايــن درباره اينكه كليه را چقدر مى فروشــيد، 
مى افزايد: شــما چقدر پول در دست و بال داريد؟ 
من از آن هايى نيستم كه 40، 50 و يا 60 ميليون 
تومان بخواهم همان طور كه در آگهى نوشته ام به 
صورت توافقى با خانواده بيمــار، كليه ام را عرضه 

مى كنم.
اين مرد جوان درباره اينكه انجمن بيماران كليوى 
گفته است براى هر شخصى كه اهدا كننده است 
18 ميليون مى دهــد، اضافه مى كند: 20 ميليون 
تومان به ما گفته اند و چند نفرى كه بعد از ديدن 
آگهى ام، تماس گرفته اند 40، 50 و يا 60 ميليون 
تومان گفتند مى دهيم، اما بخدا قســم و به جان 
بچه ام من از اين پول ها نمى خواهم. فقط گره مالى ام 
برطرف شــود كه دادگاه من را راهى زندان نكند، 

برايم كافى است.

 جاى خالى نظارت بر فروش كليه 
در خوزستان

قائم مقام معاونت درمان دانشگاه علوم پزشكى اهواز 
در خصوص آگهى هاى فروش و درخواست كليه در 
اهواز مى گويد: هيچ گونه اطلاعى در اين خصوص 
نداريم و دانشگاه هيچ ارتباطى با فروشندگان كليه 
ندارد، ولى به بيماران متقاضى پيوند كليه و افرادى 
كه دياليز مى كنند، توصيه مى كنيم با مراجعه به 
بخش پيوند اعضا در بيمارستان گلستان و ثبت نام 
در آنجا از بيمار مرگ مغزى به صورت رايگان كليه 

دريافت كنند. 
حسينى نژاد در پاســخ به اينكه آيا دانشگاه علوم 
پزشكى اهواز مى تواند، دلالان و واسطه هاى خريد و 
فروش كليه را تحت تعقيب قانونى قرار دهد، يادآور 
مى شــود: اين مســئله به لحاظ حقوقى ارتباطى 
به دانشــگاه ندارد و از حوزه نظارتى درمان خارج 

است.
او درباره تجارت اعضاى بدن انسان با بيان اينكه اين 
موضــوع ربطى به ما ندارد و دخالتى در اين قضيه 
نداريم، تصريــح مى كند: معمولاً متقاضيان خريد 
كليه خودشان مراجعه مى كنند و برخى جاها آگهى 

مى زنند و متقاضيان فــروش كليه با آن ها ارتباط 
برقرار مى كنند، ولى هيچ ارتباطى به ما ندارد و بين 

خودشان و بخش خصوصى محسوب مى شود.

 سمن هاى پزشكى؛ 
حلقه مفقوده بخش سلامت

اين مقام مســئول در پاســخ به 
اينكه آيا معاونت درمان دانشــگاه 
علوم پزشــكى به انجمن بيماران 
كليوى كمــك مى كند، مى گويد: 
انجمن، يك تشــكل غير دولتى 
است و بخش خصوصى محسوب 
مى شــود. دانشــگاه نــه تنها با 
انجمن كليــوى بلكه با هيچكدام 
از انجمن هــاى ديگر نيز ارتباطى 

ندارد. 
بيمارانى كه دياليزى هســتند با 
مراجعه به انجمن ها در حد توان از 

آن ها كمك دريافت مى كنند.
حسينى نژاد يادآور مى شود: دانشگاه علوم پزشكى 
اهواز بــه لحاظ مالى كمكى به انجمن ها نمى كند 
و ايــن انجمن ها صرفــاً براى كمك بــه بيماران 
نهادينه شــده اند و اگر بتواننــد به بيماران كمك 

مى كنند.
 

 عدم دخل و تصرف 
در آگهى هاى فروش كليه

رئيس انجمن بيماران كليوى خوزستان در زمينه 
آگهى هاى فروش كليه در ســطح شهرستان اهواز 
و استان مى گويد: انجمن بيماران كليوى هيچ گونه 

دخل و تصرفى در اين موضوع ندارد. 
بــراى اهدا كننده كليه با رضايت خودش و در اين 
انجمن پرونده تشكيل مى شود و اگر خانم و يا آقا 
باشد و يا متأهل يا مجرد حتماً بايد همسر يا پدر 
يا مادر وى جهت ارائه رضايت كتبى در اين انجمن 

حضور يابد. سپس مراحل آزمايش ها و اهدا انجام 
مى شود.

 ارائه نشدن آمار بيماران 
كليوى 

غلامرضا لارى زاده با اشاره به 
اينكه طبق قانونى كه امســال 
اعلام شــده به ازاى اهداى هر 
كليه 18 ميليون تومان به بيمار 
مى شود،  پرداخت  كننده  اهدا 
مى افزايد: يك ميليون تومان از 
سوى بيماران خاص به وى داده 

مى شود.
او با بيان اينكه در سطح شهر 
آگهى هاى زيادى زده مى شود 
كه بــازرس مى تواند پيگيرى 
كند، ادامه مى دهد: اما باز هم 

خلاف مى كنند. 
در استان انجمن بيماران كليوى 
چهار نيرو بيشــتر ندارد كه بخواهد در سطح شهر 
آگهى هاى فروش كليه پيگيرى شود. در محدوده 
اين انجمن چنين آگهى هايى تاكنون ديده نشده 

است و اگر مشاهده شود، برخورد مى كنيم.
اين مقام مســئول با قدردانى و تشكر از مسئولان 
بخش پيوند بيمارستان گلســتان اهواز مى گويد: 
خوشــبختانه پيوند از مرگ مغزى بسيار خوب در 
حال اجراست و امسال از 49 پيوندى كه انجام شد 
28 پيوند از مرگ مغزى بوده اســت. در اين موارد 
اهداى عضو، بيمار هيــچ هزينه اى نبايد پرداخت 

كند.

 ثبت 21 هزار بيمار كليوى 
در پرونده سلامت خوزستان

او با اشاره به اينكه در سطح استان 2085 نفر بيمار 
دياليزى و 21 هزار و 14 نفر بيمار پيوند از ســال 

1370 تا كنون ثبت شده داريم، مى گويد: انجمن 
بيماران كليوى در شهرستان هاى بهبهان، دزفول، 
مسجدسليمان، ماهشهر، شوش، شوشتر و شادگان 
فعاليت مى كند و اكنون سه سال است كه پيگير 
راه اندازى اين انجمن در شهرســتان ايذه هستيم 
كه مســئولان همكارى مناســبى ندارند چراكه 
درخواســت اجازه براى يك اتــاق انجمن بيماران 
كليوى را مى كنند درصورتى كه بايد حامى چنين 

انجمن هايى باشند. 
لارى زاده با بيان اينكه در خوزســتان يك بخش 
در بيمارستان گلستان اهواز براى پيوند وجود دارد، 
مى گويد: بيشترين پيوند در شهرستان اهواز صورت 

مى گيرد.
رئيس انجمن بيماران كليوى خوزستان از خدمات 
رســانى 28 بخش ويژه دياليز در ســطح استان 
به بيمــاران كليوى خبر مى دهــد و مى افزايد: از 
ســوى انجمن بيماران كليوى بــه كميته امداد 
شهرستان هايى كه شعبه داريم، نامه زده مى شود، 
و پس از تأييديه از سوى انجمن مورد حمايت هاى 

معيشتى قرار مى گيرند.

 دانشگاه علوم پزشكى 
كمكى نمى كند

رئيس انجمن بيماران كليوى خوزســتان با بيان 
اينكه متأسفانه معاونت درمان به بخش هاى دياليز 
بيماران كليوى دســتور دادند كــه آمارى به اين 
انجمن ندهند، اظهار مى كند: هر مؤسسه يا اداره اى 

بدون آمار نمى تواند، كارى انجام بدهد. 
از كجا بايد متوجه شــويم در يك شهرستان چند 
بيمــار دارد و كدام يك اســتحقاق كمك مالى يا 
پيوند را دارد؟ اكنون بيش از چهار ماه است در حال 
پيگيرى براى دريافت آمار از معاونت درمان علوم 
پزشــكى اهواز هستيم به گونه اى كه با استاندارى 
استان هم در اين خصوص صحبت شده و در حال 

حاضر هيچ گونه پاسخى دريافت نكرده ايم.
لارى زاده با بيان اينكه شعبه اى در شهرستان ايذه 
قرار اســت راه اندازى شــود، مى گويد: اكنون سه 
ســال است كه با دانشــگاه علوم پزشكى اهواز در 
حال مكاتبه براى تحويل يك اتاق براى راه اندازى 
انجمن در اين شهرستان هستيم كه بيمارى از اين 
شهرستان براى دريافت كمك هاى مالى ياغيره به 
اهواز نيايد. معاونت سياســى اجتماعى استاندارى 
بتازگى به فرماندارى شهرستان ايذه دستور داده كه 
مكانى را به اين انجمن اختصاص دهند كه متأسفانه 
دانشگاه علوم پزشكى اهواز به شبكه بهداشت ايذه 
گفته كه اگر اتاقى در اختيار آن هــا قرار داده ايد، 

ماهيانه 400 هزارتومان اجاره دريافت كنيد. 
آيا اين درست است؟ يعنى بايد بنده براى دانشگاه 
توضيح بدهم كه مشكل بيماران دياليزى اين است؟ 
اگر كمكى خودشان نمى كنند، مى تواند يك اتاق 
در اختيــار بگذارند تا انجمن يك محل ديگرى را 

در اختيار بگيرد.

كيميايى به قيمت خون

جاى خالى نظارت بر فروش كليه در خوزستان
��ر��ر
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جاى خالى نظارت بر فروش كليه در خوزستان
پيگيرى براى بازگشايى 

مرز خسروى در 
اربعين 97

.......صفحه 2

كيميايى به قيمت خون

....... همين صفحه 

با وجود ظرفيت هاى بى نظير

هرمزگان با 
مشكلات معيشتى 
دست و پنجه نرم 

مى كند

كرمانشــاه   رئيس ســتاد مركزى اربعين حسينى گفت: 
بازگشايى مرز خســروى براى اربعين ســال آينده از هم اكنون 
پيگيرى مى شود.حسين ذوالفقارى در دومين جلسه ستاد مركزى 
اربعين ســال 1397 بر لزوم پيگيرى پيشــنهادات بيان شده از 
جمله بازگشايى مرز چيلات و خسروى از هم اكنون، جمع آورى 

پيشنهادها براى اصلاح توافق با عراق در...

رنج گنبد سلطانيه
از نبود امكانات رفاهى براى گردشگران

مهربانى 
كى سرآمد 
شهرياران را 

چه شد؟
قدس «گنبد ســلطانيه» در شهر سلطانيه در استان 
زنجــان يكى ازشــاهكارهاى معمارى ايــران در دوره 
ايلخانى اســت كه به عنوان بزرگ ترين گنبد خشتى 
جهان شناخته مى شود. اين گنبد بزرگ كه عظمتش 
هــر بيننده اى را به خــود جذب مى كنــد در دورانى 
پايتخت و مســكن شــهرياران ايران بوده و امروزه نيز 
آرامگاه سلطان محمد خدابنده است. اين بناى تاريخى 
يكى از آثار ديدنى اســتان زنجان است كه متأسفانه از 
نبود اقامتــگاه، امكانات رفاهى و تفريحى رنج مى برد و 
مى توان گفت اين مســئله به نوعى باعث جذب نشدن 
گردشگران خارجى و داخلى به اين منطقه شده است تا 
جايى كه رئيس سازمان ميراث فرهنگى، صنايع دستى 
و گردشگرى در سفر خود به اين استان و در سال جارى 

.......صفحه 3 به اين مهم اشاره كرد و يادآور شد...
.......صفحه 3 

آگهى هايى كه 
قيمت هاى متفاوتى 

براى يك عضو 
بدن يعنى كليه 

پيشنهاد مى دهند، 
غالباً نجومى است 

و سر به آسمان 
مى گذارد

بــرش



  سيستان و بلوچستان به سه استان 
تقسيم شود

زاهدان: نماينده سابق سيستان و بلوچستان در شوراى عالى 
اســتان  ها گفت: براى اينكه به سيستان و بلوچستان بودجه و 
نگاهى تازه بيايد و به مردم خدمت رسانى بهترى صورت گيرد، 
اين استان بايد به سه استان تقسيم شود.مسعود دهمرده بابيان 
اينكه سيستان و بلوچستان كم برخوردارترين استان كشور است، 
اظهار داشت: براى اينكه فقر از استان سيستان و بلوچستان رفع 
شــود، بايد نظارت ها در تمام حوزه ها بيشــتر شود؛ اين استان 
جمعيت كم با وسعت زيادى دارد و با چند كشور هم مرز است. 
بنابراين بايد تلاش بيشــترى براى اين استان صورت گيرد و با 
وسعت بالايى كه دارد، مى طلبد كه به دو يا سه استان تقسيم 
شــود چراكه اگر مثلاً يك مديركل بخواهد به شهرستان هاى 
اســتان برود، زمان زيادى را بايد صرف كند.وى افزود: همواره 
گفته ايم كه استان سيستان و بلوچستان امكانات زيادى مانند 
معادن و بهترين ســنگ ها را دارد كه بلااستفاده است و اين در 
حالى است كه در كشور همسايه ما پاكستان، اين امكانات بخوبى 

در حال استفاده است.

 نويدهاى تازه براى ناشنوايان با عمل 
كاشت ساقه مغز در شيراز

ايرنا: رئيس مركز كاشت حلزون شنوايى دانشگاه علو م پزشكى 
شيراز از امكان عمل كاشت ساقه مغز در شيراز خبر داد و گفت: 
با فراهم شــدن اين امكان نويدهاى تازه براى بازگشت شنوايى 

برخى ناشنوايان فراهم مى شود.
دكتر سيد بصير هاشمى گفت: امكان كاشت حلزون براى افراد 
در هر ســن فراهم است زيرا آنان از تجربه شنوايى برخوردارند 
و قادر به گفتار هســتند؛ درنتيجه عمل نيز روى آن ها بسرعت 
جواب مى دهد؛ بنابراين چنانچه فردى بر اثر تصادف يا سانحه 
ناشــنوا شود، مى توان با كاشــت حلزون، او را به زندگى عادى 
بازگرداند، اما كاشت ساقه مغز براى ناشنوايانى است كه پس از 

زبان آموزى و در سنين بالاتر از كودكى ناشنوا شده اند.
وى ادامه داد:  كاشت ساقه مغز هم  اكنون در تهران انجام مى شود 
و دانشــگاه علوم  پزشكى شــيراز نيز در حال اقدام براى فراهم  

آوردن امكان آن طى چند ماه آينده است.
هاشــمى افزود:در سال جارى به علت مشــكلات ارزى، امكان 
تأمين بموقع پروتز فراهم نشده است و فهرست انتظارها كمى 
طولانى تر از زمان معقول 6 تا 9 ماه شده است كه با فراهم شدن 

دستگاه كاشت و ارسال آن دوباره به حالت عادى بازمى گردد.

 توليد سالانه 140 هزار تن سرب در قم 

قم: اســتاندار قم با بيان اينكه كشور ســالانه به 70 هزار تن 
ســرب نياز دارد، گفت: دو برابر اين ميزان در قم توليد مى شود.
سيد مهدى صادقى در جلسه شوراى امنيت غذايى اظهار كرد: 
سياست استان بر اين است كه مجوزى به فعاليت واحد سربى 
در قم داده نشود و واحدهايى كه غيرمجاز فعاليت مى كنند، طبق 

ضوابط در زمان تعيين شده با آنان برخورد شود.
وى با بيان اينكه سلامت مسئله بسيار مهمى است، عنوان كرد: تا 
زمانى كه همه به اين مهم پى نبرند و وظيفه خود را در قبال آن 

ندانند هيچ يك از دستورالعمل هاى اين جلسه عملى نمى شود.
 ما بايد به عنــوان تكليف و وظيفه ملى و صرف نظر از وظيفه 
حاكميتى به هر آنچه كه در ارتقاى سلامت جامعه مؤثر است، 

عمل كنيم.

 واگذارى زمين به تشكل هاى زنان 
روستايى خوزستان

اهواز: مدير امور اراضى ســازمان جهاد كشاورزى خوزستان با 
اشاره به اولين نشســت كارگروه واگذارى اراضى كشاورزى به 
تشــكل ها و تعاونى هاى زنان روســتايى، عشايرى و سرپرست 
خانوار اســتان گفت: در راســتاى تقويت و توانمندسازى زنان 
روســتايى و عشايرى و حمايت از زنان سرپرست خانوار استان 
خوزستان، تفاهمنامه واگذارى اراضى ملى و دولتى استعداديابى 
شده به تشكل هاى زنان روستايى، عشايرى و سرپرست خانوار، 

منعقد شد.
عبدالكاظم شــاچرى افزود: اين تفاهمنامه زمينه هاى واگذارى 
اراضى ملى استعداديابى شده را برابر قوانين و مقررات واگذارى 
اراضى ملى و دولتى به تشــكل هاى زنان روســتايى با اولويت 
ويژه زنان سرپرســت خانوار و دانش آموختگان بيكار رشته هاى 

كشاورزى فراهم خواهد كرد.
وى يكى از وظايف امور اراضى را واگذارى زمين به منظور ايجاد 
اشــتغال، توليد و توسعه پايدار برشــمرد و اظهار كرد: با انعقاد 
تفاهمنامه واگذارى زمين به تشكل هاى زنان روستايى، عشايرى 
و سرپرســت خانوار فرصتى فراهم خواهد شــد تا شاهد نقش 

آفرينى بانوان خوزستان در حوزه اشتغال و توليد باشيم.

 آسيب هاى اجتماعى 4 ميليون 
حاشيه نشين تهران را تهديد مى كند

تهران: اســتاندار تهران گفت: چهار ميليون حاشيه نشين كه 
عمدتاً در بافت هاى فرسوده سكونت دارند در معرض آسيب هاى 

اجتماعى از جمله طلاق هستند.
محمد حســين مقيمى در نشست ســتاد فرهنگى اجتماعى 
مديريت و ســاماندهى آســيب هاى اجتماعى استان تهران با 
بيان اينكه بايد شرايط حاشيه نشــينان را تغيير دهيم، افزود: 
توانمندســازى حاشيه نشــينان براى از بين بردن آسيب هاى 
اجتماعى بايد در دســتور كار قرار گيرد.وى گفت: 354 سراى 
محله شــهردارى تهران، مســاجد و كانون هاى فرهنگى آن و 
استفاده از مشاورها، ظرفيت هاى خوبى براى كم كردن آسيب ها 
مخصوصاً طلاق است.مقيمى با تأكيد بر آموزش مهارت هاى 21 
گانه زندگى گفت: گفت وگوى كارشناسان با رسانه ها و آموزش 

در مدارس منجر به كاهش آسيب طلاق مى شود.
وى گفت: حتى اگر موفق بــه كاهش پنج درصدى طلاق هم 

شويم، گام بزرگى برداشته ايم.
مقيمى خواستار فراهم شــدن زيرساخت مشاوره هاى پيش از 

ازدواج، حين زندگى و قبل از طلاق شد.

گزارش قدس از روزهاى كم بارش البرز

اينجا خشكسالى را باور ندارند
��ر

اول  مردانى  هفته  مجتبى على 
مهرماه وقتــى البرزى ها با ســرمايى 
غافلگيركننده و بارش هــاى قابل توجه روبه رو 
شــدند، كمتر كســى تصور مى كرد اين شروع 
خوب بارش ها همانجا متوقف شــود و در روزها 
و هفته هاى بعد رخ نشــان ندهــد. اين اتفاق 
تا اينجاى ســال كه تقريبــاً 120 روز از فصل 
بارندگى ها را پشت سر گذاشته ايم، تكرار شده 
است و همه نگران روزهايى هستند كه اين عدم 
بارش ها منجر به دردسرهايى در فصل گرم سال 

آينده شود. 
منطقــه البرز مركــزى و جنوبى اســتان هاى 
پرجمعيت و بزرگــى را در خود جاى داده و در 
اين ميان، استان البرز به دليل داشتن دو حوضه 
آبگير بسيار مهم از اهميتى ويژه برخوردار است.  
تأمين آب شرب ميليون ها نفر در تهران و كرج 
وشهرهاى پرجمعيت تابعه آن ها موضوعى مهم 
و راهبردى تلقى شــده، بنابراين كيفيت بارش 
نزولات آسمانى همواره مورد توجه مسئولان و 

مردم بوده است. 

 كاهش 55 درصدى بارش نزولات 
آسمانى

مديرعامل شركت آب منطقه اى استان البرز در 
اين خصوص از شرايط بحرانى ذخاير آب در اين 
اســتان خبر داد و گفت: ميزان بارندگى ها در 
سال جارى نسبت به سال گذشته با كاهش 55 

درصدى روبه رو بوده است.
بهزاد پارســا اظهار داشــت: ميزان بارندگى در 
اســتان البرز از ابتداى مهر ماه كه آن را «سال 

آبى» نيز مى نامند 51 ميليمتر بوده است.
وى ادامه داد: اين ميزان از بارندگى در اســتان 
55 درصد نســبت به سال گذشته و 60 درصد 
نسبت به دوره آمارى بلند مدت كاهش داشته 
است.مديرعامل شــركت آب منطقه اى استان 
البرز با اشــاره به آخرين وضعيت ذخاير آب در 
سدهاى استان گفت: در حال حاضر ذخيره آب 
در ســدهاى كرج و طالقان به ترتيب 59 و 60 
درصد است.پارســا به راه هــاى مقابله با بحران 
كم آبى در ســال جارى اشــاره كــرد و گفت: 
خوشبختانه با توجه به اعلام هواشناسى مبنى 
بر بارش هاى خوبى كه در فصل زمستان خواهيم 
داشت بخشــى از كمبود آب در استان جبران 

خواهد شد.
وى ادامه داد: البته مانند هميشه صرفه جويى 

و اصــلاح مديريــت مصرف 
بخش هــاى خانگى  در  بايد 
و كشــاورزى در دستور كار 

شهروندان قرار بگيرد.

 بحران آب در البرز 
جدى است

وفاضــلاب  مديرعامــل آب 
اســتان البرز هم با اشاره به 
حفر 440 حلقه چاه مجاز در 
اين استان گفت: در برخى از 
شهرها براى برداشت از منابع 
آب زيرزمينى با مشكل روبه رو 

هستيم و ناگزير به نصب آب شيرين كن شديم، 
ولى با اين روند در پنج ســال آينده، حتى آب 
شور نيز نخواهيم داشت. غلامرضا رضايى فر با 
بيان اينكه بحران آب در اين استان بسيار جدى 
بوده و مقابله با خشكسالى به عزمى جدى نياز 
دارد، افزود: اكنون وضعيت تأمين آب شرب در 
البرز عادى است، ولى به طور قطع اين شرايط 
پايــدار نخواهد بود. وى با بيان اينكه 70 درصد 
آب مصرفى استان البرز از طريق چاه و 30 درصد 
ديگر از منابع ســطحى تأمين مى شود، اظهار 
كرد: از مجموع 470 حلقه چاه در استان البرز 
در حال حاضــر 381 مورد بهره بردارى صورت 
مى گيرد.مديركل آب و فاضلاب شهرى استان 

البرز با بيان اينكه باقى مانده 
چاه هاى ياد شــده به سبب 
بهره بردارى غير مجاز خشك 
پيش بينى  افزود:  است،  شده 
مى شود در سال آتى 9 شهر 
اســتان البرز با مشكل تأمين 
آب روبه رو شوند.صحبت هاى 
متوليان امور آب در اســتان 
البرز حكايــت از كمبودهاى 
حــاد موجــود در اين بخش 
دارد و اين در حالى است كه 
متأسفانه على رغم تلاش هاى 
صورت گرفته بــراى ترغيب 
مردم به رعايت الگوى مصرف و صرفه جويى اين 
نعمت خدادادى، اما همچنان بسيارى از مردم 
كمبود آب را نمى پذيرند و آن را به هر ميزان و 
كيفيتى كه خود صلاح بدانند، مصرف مى كنند.

  سازمان هاى مردم نهاد؛ مُروج 
صرفه جويى

اين موضوع را از جنبه فرهنگى نيز مورد بررسى 
قرار داديم و در اين خصوص به ســراغ يكى از 
فعالان فرهنگى و مسئولان سازمان هاى مردم 

نهاد البرز در حوزه فرهنگى رفتيم.
رامين گواشــيريانى با اشــاره بــه اينكه مردم 
على رغم هشــدارها وتذكرات مسئولان، كمبود 

آب را باور ندارند، گفت: متأسفانه در اين زمينه 
نتوانســته ايم، فرهنگ سازى درستى را صورت 
دهيم و برخى از مردم مصرف آب به هر ميزان 
را حق مسلم خود مى دانند.دبير سازمان مردم 
نهاد افُق فرهنگ رســانه كه ســازمانش سال 
گذشته از ســوى مسئولان آب و فاضلاب البرز 
به عنوان ســفير آب معرفى شده با بيان اينكه 
رسانه هاى گروهى بايد بيشتر در موضوع رعايت 
الگوى مصرف و صرفه جويى منابع آبى مردم را 
هدايت كنند، گفت: در اين ميان بهره گيرى از 
ظرفيت سازمان هاى مردم نهاد مى تواند، بسيار 
راهگشا باشد.گواشيريانى بهره گيرى از چهره هاى 
شــاخص و مطرح دنياى هنر و ورزش را براى 
اشاعه فرهنگ مصرف بهينه آب يك راهكار مؤثر 
در فضاى فعلى عنوان كرد و گفت: در گذشته، 
اقدام هايى در اين راســتا صورت گرفت، اما در 
شــرايط فعلى بايد از اين ابــزار در كنار ديگر 
تمهيدات بهره گرفت و مردم را به شكل مؤثر با 
شرايط بغرنج فعلى و كمبودهاى جدى پيش رو 
آشنا كرد.اين فعال اجتماعى افزود: به نظرم بايد 
با روش هاى نوين و بهره گيرى از ظرفيت فضاى 
مجازى و رسانه اى جديد موضوع صرفه جويى را 
اطلاع رســانى كرد و مردم را به اين باور رساند 
كه ادامه اين رونــد مى تواند، پيامدهاى جبران 
ناپذيرى براى آينده آن ها و فرزندانشان داشته 

باشد.

  پيگيرى براى بازگشايى مرز خسروى 
در اربعين 97

كرمانشاه: رئيس ستاد مركزى اربعين حسينى گفت: بازگشايى 
مرز خســروى براى اربعين ســال آينده از هم اكنون پيگيرى 
مى شود.حســين ذوالفقارى در دومين جلســه ستاد مركزى 
اربعين ســال 1397 بر لزوم پيگيرى پيشنهادات بيان شده از 
جمله بازگشايى مرز چيلات و خسروى از هم اكنون، جمع آورى 
پيشــنهادها براى اصلاح توافق با عراق در زمينه اربعين، ايجاد 
تمهيدات براى برگزارى همايش بين المللى اربعين، ارائه برنامه 
كميته زيرســاخت براى تكميل زيرســاخت ها، اصلاح ساختار 
ستاد اربعين و راه اندازى ســتادهاى شهرستانى، طراحى مدل 
بيمه و خدمات بهداشتى و درمانى زائران و پرهيز از موازى كارى 
دستگاه ها تأكيد كرد.وى با اشاره به اينكه در روند برگزارى مراسم 
اربعين امسال  نقاط قوت زيادى وجود داشت، اظهار داشت: البته 
اشــكالاتى هم به وجود آمد كه بايد با بررســى هاى لازم، اين 
اشكالات برطرف شود. همچنين بايد نظرات خود را براى اصلاح 

توافق ايران و عراق جمع بندى و نهايى كنيم.

 تب كريمه كنگو در گيلان مشاهده نشد
گيلان-خبرنگار قدس: مديركل دامپزشــكى گيلان گفت: 
تاكنون تلفاتى از تب كريمه كنگو در گيلان گزارش نشده است.
دكتر سهراب عاقبتى از مشاهده سه كانون روستايى آنفلوانزاى 
پرندگان در مرغ هاى بومى در روستاهاى استان خبر داد و گفت: 
اين سه كانون بلافاصله پس از شناسايى، معدوم شدند. وى افزود: 
بيمارى آنفلوانزاى  پرندگان در مرغ هاى صنعتى گيلان به هيچ 
وجه مشاهده نشده است.مديركل دامپزشكى گيلان تصريح كرد: 
شــكار پرندگان مهاجر ممنوع است و مردم به هيچ وجه طيور 
زنده را از بازارها خريدارى نكنند، ولى هيچ مشكلى براى مصرف 
فرآورده هاى گوشتى صنعتى كه تحت نظر دامپزشكى هستند، 

وجود ندارد.
وى با تأكيد بر استفاده مردم از محصولات شناسنامه دار داراى 
تاريخ توليد و انقضا افزود: بيمارى هاى مشترك در كمين مردمى 
اســت كه مرغ زنده و يــا پرندگان مهاجــرى را كه به صورت 

غيرقانونى شكار شده اند، مى خرند و مصرف مى كنند.
عاقبتى در خصوص تلف شدن آمار گيلانيان در ابتلا به بيمارى 
تب كريمه كنگو گفت: تاكنــون تلفاتى از تب كريمه كنگو در 
گيلان گزارش نشده است.وى افزود: مصرف گوشت دام هايى كه 
خارج از كشــتارگاه هاى صنعتى كشتار مى شوند، خطر ابتلا به 

بيمارى تب كريمه كنگو را به دنبال دارد.

 دريافت عوارض در آزادراه 
قزوين-زنجان ممنوع شد

قزوين: دادســتان عمومى و انقلاب قزويــن گفت: با توجه به 
دريافت عــوارض از خودروهــا در آزادراه قزوين-زنجان و ارائه 
نكردن خدمات ضرورى در اين مســير، گرفتن عوارض در اين 

محور ارتباطى از رانندگان تا اطلاع بعدى ممنوع شد.
حجت الاسلام اســماعيل صادقى نياركى گفت: در اين آزادراه 
مشكلاتى از قبيل تخريب آسفالت، خاموش بودن روشنايى در 
فواصل طولانى، ترميم نشــدن گاردريل هايى كه در تصادفات 
تخريب شــده و مشكلاتى در علايم راهنمايى و رانندگى وجود 
دارد كه تا رفع همه عيوب و مشكلات اين مسير، دريافت عوارض 
از سوى شركت مربوطه به دستور دادستانى ممنوع شد.دادستان 
عمومى و انقلاب قزوين با اشاره به اينكه شركت آزادراه ها بايد در 
قبال دريافت عوارض از آزادراه ها نگهدارى كند، افزود: شركت ها 
اعم از دولتى و خصوصى موظفند در قبال مبالغى كه به عنوان 
عوارض از خودروها دريافت مى كنند، خدمات ضرورى و رفاهى 
از جمله آســفالت مناسب و ترميم نقاط آسيب ديده، روشنايى 
در طول مســير، گاردريل مناسب به منظور كاهش آسيب هاى 
تصادفــات، نصب علائم مربوط به مقررات رانندگى و محل هاى 
توقف مجاز و تابلوهاى هشــدار، اطلاع از نقــاط حادثه خيز و 

خدمات ديگر را به مسافران و رانندگان ارائه كنند.

 افزايش 100 درصدى قيمت شن و ماسه 
در البرز

تسنيم: مديــركل تعزيرات حكومتى استان البرز با بيان اينكه 
به ســبب انحصارى شدن معادن شــن و ماسه در البرز، قيمت 
آن رشــد 100 درصدى داشته اســت، گفت: شكايت انجمن 
حمايت از حقوق مصرف كنندگان به سازمان صنعت ارجاع شده، 
اما نتيجه اى دريافت نشده است.على اكبر مختارى با بيان اينكه 
معادن شــن و ماسه در استان بســيار است، ادامه داد: به سبب 
اين امر قيمت تعيين شده شن و ماسه در البرز به جهت رقابت 
خوب در استان زير 50 درصد قيمت بازار بوده است.وى با اشاره 
به اينكه در ســال جارى يك شركت با معادن استان و منطقه 
غرب تهران قرارداد بسته و تمام شن و ماسه استان را خريدارى 
كرده است، بيان كرد: اين شــركت اعلام كرده كه تمام شن و 
ماسه با فاكتور خودش به فروش برسد.مختارى با بيان اينكه با 
اين اتفاق يك انحصار ايجاد شده است، اضافه كرد: به اين سبب 
در استان شاهد رشد قيمت صددرصدى هستيم گرچه اين نرخ 
قانونى اســت، اما معادن به صورت مستقيم فروش شن و ماسه 

به مردم را ندارند.
وى با اشاره به افزايش قيمت شن و ماسه در استان، تأكيد كرد: 
اين امر سبب افزايش قيمت بتن و مصالح ساختمانى شده است 

كه در امور ديگر ساختمانى هم تأثير مى گذارد.

��ر

راضيه كشاورز     آلودگى هواى شهر اصفهان اين روزها به اوج خود رسيده است به 
طورى كه در سال جارى در چندين نوبت مدارس اين شهر را به تعطيلى كشانده است. 
مديران شهرى اصفهان راهكار كاهش آلودگى هوا را در استفاده هرچه بيشتر از وسايل 
نقليه عمومى مى دانند، اما وقتى چند لحظه اى در خيابان ها شــهر تأمل كنيم، تردد 
اتوبوس هاى شــهرى را مى بينيم كه دود زيادى از اگزوز آن ها وارد هوا مى شــود و بر 

آلودگى ها مى افزايد.
اين روزها كمتر اتوبوس هاى دوگانه سوز در شهر اصفهان تردد دارند و شهردارى اصفهان 
به سبب كمك نكردن دولت، در نوسازى ناوگان فرسوده اتوبوسرانى اصفهان از برنامه 

عقب است.
مديرعامل شركت واحد اتوبوســرانى اصفهان و حومه در گفت و گو باخبرنگار قدس 
آنلاين مى گويد: در حال حاضر 1100 دســتگاه اتوبوس در ناوگان اتوبوسرانى شهرى 
اصفهان فعال است كه ميانگين عمر اين اتوبوس ها 9 سال است در حالى كه ميانگين 

عمر ناوگان براساس مصوبه دولت بايد هشت سال باشد.
قدرت افتخارى با اشاره به اينكه 300 دستگاه اتوبوس شهرى اصفهان گازسوز هستند، 
مى افزايد: در حال حاضر 150 دستگاه اتوبوس گازسوز شهرى اصفهان به دليل ناتوانى 

تأمين جايگاه سوخت مورد نيازشان در پاركينگ خاك مى خورند.
وى اظهار مى كند: اتوبوس هاى گازسوز فارغ از مشكلاتى كه مطرح است به لحاظ فناورى 
و هزينه هاى بهره بردارى، وضعيت متفاوتى نسبت به اتوبوس هاى داراى سيستم ديزل 
دارد چرا كه فناورى گازســوز موجود كشور جزو نسل اول سيستم هاى گاز سوز است، 
در حالى كه فرآيند احتراق و مخازن گاز در دنيا تكامل پيدا كرده تا راندمان سيســتم 

گاز سوز را افزايش دهد.

 سوخت گاز اتوبوس ها براده آهن و روغن دارد! 
مديرعامل شركت واحد اتوبوسرانى اصفهان و حومه با بيان اينكه اتوبوس هاى گازسوز 
اصفهان اگر بخواهند، معادل اتوبوس هاى ديزل در شهر تردد داشته باشند، نياز به دو بار 
سوختگيرى در روز دارند و اين ناشى از فناورى قديمى است كه كارآيى چندانى ندارد، 
ادامه مى دهد: به همين دليل شركت هاى اتوبوسرانى رغبتى به استفاده از سيستم هاى 
قديمى ندارند و از سيســتم جديدى كه راندمان بالاتر و خرابى كمترى داشته باشد، 

استقبال مى كند.
وى تصريح مى كند: نكته ديگر اينكه تاكنون فرايند نگهدارى و تعميرات سيستم گازسوز 
اتوبوس ها و معاينه فنى آن ها در كشــور اجرايى نشده است. خودروهاى ديزل، سبك 
و ســنگين معاينه فنى و بازديد هاى دوره اى دارند، اما براى سيستم هاى گازسوز هنوز 
يك سيســتم اجرايى مشخص نشده است؛ به عنوان مثال براى معاينه كامل سيستم 
يك اتوبوس گاز ســوز به غير از تعميرات و تجهزات مجدد آن ها، بيش از يك ميليون 
تومان بايد هزينه شود و صرف اين هزينه هاى سنگين از عهده شهردارى و اتوبوسرانى 

خارج است.
افتخارى اظهارمى كند: اتوبوس هاى گازسوز موجود در اصفهان امكان تردد در شيب هاى 
تند ندارند، از اين رو محدوده فعاليت آن محدود مى شود و بخصوص در سمت جنوب 

شهر كه شيب زمين وجود دارد، كارآيى مناسب را ندارند.
مديرعامل شركت واحد اتوبوســرانى اصفهان و حومه معتقد است: هزينه نگهدارى و 
بهره بردارى اتوبوس هاى گازســوز بيشــتر از اتوبوس هاى ديزل اســت، ضمن اينكه 
اتوبوس هاى گازسوز كارآيى كمترى نسبت به ديزلى ها دارند، البته بهترين اقدامى كه 

بايد انجام شود، جايگزينى اتوبوس هاى يورو 6 به جاى اتوبوس هاى گاز سوز است.

   سن اتوبوس هاى اصفهان بالاست
وى با ابراز نگرانى از اينكه ســن اتوبوس هاى شــهر اصفهان بالا رفته است، مى افزايد: 
اتوبوس هايى با فناورى نفت 3 گازســوز وارد بازار مصرف شده كه راندمانى بالا و البته 
قيمت هاى بسيار ســنگينى دارد و با توجه به اينكه كمكى از سوى دولت بابت خريد 

اتوبوس نمى شود، خريد اين اتوبوس ها براى شهردارى ها پر هزينه است.
افتخارى تصريح مى كند: شهردارى در سال هاى قبل اتوبوس هاى ديزل با قيمت تمام 
شده 100 درصد خريدارى كرده و در واقع با توجه به حمايت نكردن دولت با هزينه اى 

كه مى توانسته 100 دستگاه اتوبوس ديزل بخرد، فقط 10 دستگاه خريدارى كرده است.
وى ادامه مى دهد: در گذشته براى خريد هر اتوبوس يارانه هاى دولتى پرداخت مى شد، 
به طورى كه براى خريد هر دســتگاه اتوبوس 17/5 درصد سهم شهردارى و 82 و نيم 
درصد سهم دولت بوده و اين در حالى است كه تمام اتوبوسرانى هاى كشور از كمك هاى 
دولتى محروم مانده اند، تنها بين سال هاى 90 تا 95 فقط يك سال مبلغ ناچيزى از سوى 

دولت پرداخت شده است.
افتخارى اظهارمى كند: ســوخت گاز مورد استفاده در اتوبوس هاى شهرى اصفهان نيز 
كيفيت مناسب را ندارد زيرا اين سوخت داراى براده آهن و روغن است كه به تجهيزات 

اتوبوس هاى گازسوز آسيب وارد مى كند.
وى با ابراز تأسف از اينكه پنج سال از تعطيلى ايستگاه سوخت رسانى قلعه شور مى گذرد 
و همچنان بلاتكليف است، مى افزايد: با توجه به اينكه در حال حاضر اتوبوس هاى گاز 
ســوز روزانه دو مرتبه براى سوختگيرى مجبور هستند از محدوده شهرى خارج شوند 
كه در اين فرآيند مقدار زيادى از ســوخت و ديگر هزينه ها صرف همين رفت و آمد ها 
مى شــود، اتوبوسرانى در سطح شهر اصفهان به ايستگاه هاى ديگرى براى سوختگيرى 

نياز دارد.

 شهردارى تمايلى به استفاده از سوخت CNG ندارد 
پس از شــنيدن مشكلات شركت واحد اتوبوسرانى شــهردارى اصفهان براى فعاليت 
اتوبوس هاى گاز ســوز و اينكه به دليل كمبود و مشــكلات جايگاه هاى سوخت گاز، 
فقط 50 درصد از اتوبوس هاى گازســوز اصفهان در طى شبانه روز قادر به سوختگيرى 
و سرويس دهى به شهروندان هستند، تماسى با مدير شركت پخش فرآورده هاى نفتى 

منطقه اصفهان نيز برقرار كرديم تا توضيحات اين مدير را هم بشنويم.
حســين صادقيان در گفت و گو با خبرنگار ما تأكيد مى كند: از روز اول توافق ما اين 

بود كه جايگاه سوخت CNG مخصوص اتوبوس ها را در خيابان فرزانگان قرار دهيم.
يك جايگاه هم قرار بود در قلعه شــور ايجاد شــود كه اين اتفاق نيفتاد چون از طريق 
سازمان خصوصى سازى به بخش خصوصى فروخته شد و البته هنوز تحويل نشده است.
وى با اشــاره به اينكه در حال حاضر جايگاه سوخت فرزانگان با 50 درصد ظرفيت كار 
مى كند يعنى خود شــهردارى تمايلى به استفاده از CNG ندارد، مى افزايد: دليل اين 
موضوع گران بودن قطعات اتوبوس هاى گاز ســوز اســت و به همين علت وقتى دچار 

مشكل مى شود آن ها را در مسير بهره بردارى قرار نمى دهند.
مدير شركت پخش فرآورده هاى نفتى منطقه اصفهان تصريح مى كند: 50 درصد ظرفيت 
جايگاه فرزانگان بلااستفاده است و ما براى استفاده از ظرفيت كامل جايگاه اختصاصى 
فرزانگان، در تأمين سوخت گاز و تحويل با نرخ 40 تومان در هر متر مكعب هيچ گونه 

مشكلى نداريم.
وى در خصوص بهره بردارى از جايگاه قلعه شــور، مى گويد: اگر اتوبوس ها بخواهند در 
جايگاه قلعه شور سوختگيرى كنند، الزاماً در هر مترمكعب بايد 600 تومان براى سوخت 
C NG هزينه پرداخت كنند چون آن جايگاه اختصاصى نيســت؛ پس بايد آقايان از 

ظرفيت خالى 50 درصدى جايگاه فرزانگان آن هم با قيمتى مناسب استفاده كنند.

قدس گزارش مى دهد

قم: اســتاندار قم با بيان اينكه كشور ســالانه به 70 هزار تن اتوبوس هاى گازسوز اصفهان در خواب زمستانى 

ميزان بارندگى ها 
در سال جارى 
نسبت به سال 

گذشته با كاهش 55 
درصدى روبه رو 

بوده است

بــرش
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قدس  «گنبد سلطانيه» در شهر سلطانيه در 
استان زنجان يكى ازشاهكارهاى معمارى ايران 
در دوره ايلخانى است كه به عنوان بزرگ ترين 

گنبد خشتى جهان شناخته مى شود. 
اين گنبد بزرگ كه عظمتش هر بيننده اى را 
به خود جذب مى كنــد در دورانى پايتخت و 
مسكن شهرياران ايران بوده و امروزه نيز آرامگاه 

سلطان محمد خدابنده است. 

  نبود اقامتگاه و ماندگارى كوتاه گردشگر
اين بناى تاريخى يكى از آثار ديدنى اســتان 
زنجان اســت كه متأســفانه از نبود اقامتگاه، 
امكانات رفاهى و تفريحى رنج مى برد و مى توان 
گفت اين مسئله به نوعى باعث جذب نشدن 
گردشــگران خارجى و داخلى به اين منطقه 
شــده است تا جايى كه رئيس سازمان ميراث 
فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى در سفر 
خود به اين استان و در سال جارى به اين مهم 
اشــاره كرد و يادآور شد، بناى تاريخى گنبد 

سلطانيه نبايد به حال خود رها شود. 
تبديل منازل مسكونى اين شهر به اقامتگاه هاى 
گردشگرى پيشنهادى بود كه على اصغر مونسان 
رئيس سازمان ميراث فرهنگى، صنايع دستى و 
گردشگرى در ســفر به استان زنجان و حضور 
در شهر ســلطانيه به مردم اين منطقه داد چرا 
كه جذب هر گردشــگر خارجــى به ميزان 30 
بشكه نفت درآمدزايى و منفعت براى كشور به 
همراه دارد.  مونسان كه ساخت هتل را عاملى 
براى ماندگارى گردشــگر در اســتان زنجان و 
بخصوص در شهر سلطانيه نمى داند، بر گسترش 
اقامتگاه هاى سنتى و بومگردى تأكيد مى كند و 
مى گويد: ما با ايجــاد هتل هاى بزرگ و مجلل 
نمى توانيم با بســيارى از كشورها رقابت كنيم، 
بايد در ميدانى بازى كنيم كه قدرت رقابت در 
آن داريم، خوشبختانه گردشگرانى كه وارد كشور 
ما مى شوند، گردشگران فرهنگى تاريخى هستند 
كه از كشورهاى اروپايى به ايران مى آيند و جذب 

اقامتگاه هاى سنتى و بومگردى مى شوند.
او بــا بيان اينكه مســئولان اســتان زنجان 
مى توانند يزد را در زمينه توسعه اقامتگاه هاى 
بومگردى الگو قرار دهند، ادامه مى دهد: افراد 
علاقه مند به اين حوزه مى توانند با ارقام بسيار 
كم و دريافت تسهيلاتى اندك، خانه هاى خود 
را به اقامتگاه هاى بومگردى تبديل كنند. استان 
زنجان هم بايد در حوزه توســعه اقامتگاه هاى 

بومگردى تلاش بيشترى داشته باشد.

رئيس سازمان ميراث فرهنگى، صنايع دستى 
و گردشگرى همچنين به بررسى طرح ايجاد 
بازارچه صنايع دستى در كنار گنبد سلطانيه در 
اين سازمان اشاره مى كند و ايجاد اين بازارچه 
را نيز عاملى در جذب گردشگر عنوان مى كند.

بــا اين وجود به گفته پرويــز خالقى فرماندار 
سلطانيه آمار گردشگران در چهار سال گذشته 

در اين شــهر افزايش داشته 
است، اما نبود امكانات رفاهى 
و گردشگرى ميزان ماندگارى 
محســوس  را  گردشــگران 

نمى داند.

 مهم ترين اثر تاريخى ايران 
بعد از اسلام

مديــركل ميــراث فرهنگى، 
صنايع دســتى و گردشگرى 
اســتان زنجــان نيــز گنبد 
سلطانيه را اثر مهمى مى داند 

و مى گويد: اگر تاريخ ايران را به دو قسمت قبل 
از اســلام و بعد از اسلام تقسيم كنيم، گنبد 
ســلطانيه مهم ترين اثر بعد از تاريخ اسلام در 

ايران است.
يحيــى رحمتى ميــزان بازديد گردشــگران 
خارجى را از گنبد سلطانيه در سال 95 حدود 
6500 نفــر عنوان مى كنــد و مى افزايد: اين 

در حالى اســت كه در سال 91 ميزان بازديد 
گردشگران خارجى 986 نفر بوده است.

  توسعه گردشگرى به كمك ظرفيت «ورزش» 
و «رسانه» 

وى در ادامه از ورزش و رسانه به عنوان دو بازوى 
توانمند در راســتاى توسعه صنعت گردشگرى 
يــاد مى كند و با بيان اينكه در 
جوامع امروز، همگان به دنبال 
دست يابى به روش هايى هستند 
تا بتوانند صنعت گردشگرى را 
در منطقه خود توسعه دهند، 
مى گويد: يكى از توانمندترين 
ابــزار بــراى تحقق ايــن امر، 
است  ظرفيت هايى  از  استفاده 
كه در رسانه ها و حوزه ورزش 
وجود دارد و بى شــك استان 
زنجان مى تواند از اين حيث به 

رونق اين صنعت كمك كند.
وى با يادآورى اينكه خوشبختانه تا امروز از 
رسانه براى توسعه اين صنعت به سبب معرفى 
جاذبه هاى گردشــگرى استان استفاده شده 
است، تصريح مى كند: به عنوان مثال، استفاده 
از تابلوى گنبد ســلطانيه در برنامه پربيننده 
«دورهمى»، خود يك ظرفيت به شمار مى رود 
كه مى تواند، جايگاه بزرگ ترين گنبد آجرى 

جهان را كه يكى از سرمايه هاى ارزشمند در 
حوزه گردشگرى محسوب مى شود، بيش از 

پيش ارتقا دهد.

 جاى خالى تبليغات 
اين مســئول در ادامه از ورزش به عنوان يكى 
ديگر از ابزارهاى توسعه اين صنعت در استان 
ياد مى كند و ادامــه مى دهد: بى ترديد ورزش 
حرفه اى در عصر حاضر از طرفداران بى شمارى 
برخوردار اســت و جمعيت زيــادى در جهان 
هستند كه رويدادهاى مختلف ورزشى را دنبال 
مى كنند كه اين خود ظرفيت بزرگى براى رونق 
صنعت گردشگرى به شمار مى رود كه متأسفانه 
هنوز در اين بخش نتوانسته ايم به توفيقاتى كه 

انتظار داريم، دست پيدا كنيم.
و  صنايع دســتى  ميراث فرهنگــى،  مديــركل 
گردشگرى استان زنجان با يادآورى اينكه نمونه 
بارز اين مســئله ميزبانــى رقابت هاى مختلف 
ورزشى اســت كه براى كشورهاى ميزبان، آورده 
خوبى در حوزه گردشگرى به همراه داشته است، 
خاطرنشــان مى كند: با توجه به ميزبانى زنجان 
از ســى و هفتميــن دوره رقابت هاى بين المللى 
بدمينتون جــام فجر كه با حضور ورزشــكاران 
خارجى برگزار خواهد شد، مى توان از اين ظرفيت 
براى معرفى جاذبه هاى گردشگرى استان در طول 

چهار روز برگزارى اين رقابت ها استفاده كرد.

��راث ���نگ
از سوى آستان مقدس حضرت معصومه (س)
  مستند شهيد ايمانى تهيه مى شود

قم: مســتند شــهيد 
«مهدى  حــرم  مدافع 
ايمانى» بــه منظور به 
تصوير كشيدن زندگى 
اين شــهيد بزرگوار به 
مقدس  آستان  همت 
كريمــه اهل بيت (ع) 

تدوين مى شود.
مصاحبه هاى  اكنــون 
مســتند  اين  مختلف 
تصويــرى بــا خانواده 
شهيد ايمانى، همرزمان 

وى و خادمان و مسئولان آستان مقدس كريمه اهل بيت (ع) از 
جمله آيت االله ســيد محمد سعيدى توليت اين آستان مقدس 
و امام جمعه قم به پايان رســيده اســت و مرحله تدوين اين 
اثر ارزشى توســط واحد صوت و تصوير آستان حضرت فاطمه 

معصومه(ع) در حال پيگيرى است. 
دست اندركاران مستند شهيد مدافع حرم «مهدى ايمانى» براى 
مراسم تشييع و خاكسپارى اين شهيد نيز كليپ پنج دقيقه اى 
را تهيه و در بســترهاى گوناگون رسانه اى از جمله شبكه هاى 
سراســرى منعكس كردند و اكنون نيز تلاش مى كنند تا اين 

مستند 20 دقيقه اى را در اربعين شهيد اكران كنند. 
شــهيد مهدى ايمانى متولد 1362 و از خادمان رسمى آستان 
مقدس كريمه اهل بيت(ع) بود كه در ديرالزور سوريه به فيض 

شهادت نائل آمد.

  جاى خالى وقف براى امر به معروف و 
نهى از منكر

سارى: معاون فرهنگ، آموزش و تحقيقات ستاد امر به معروف 
و نهــى از منكر از نبود وقف در اين زمينه گلايه كرد و از خيران 

و واقفان خواست تا اين فريضه را از موقوفات بى بهره نگذارند.
حجت الاسلام سيدجمال الدين ميرمحمدى در نشست علمى، 
آموزشى گفتمان ســازى در الگوهاى رفتارى و مصاديق امر به 
معروف و نهى از منكر استان مازندران در سارى گفت: موقوفات 
زيادى به نيت عزادارى امام حســين (ع) داريــم، ولى اثرى از 

وقفنامه براى امر به معروف و نهى از منكر وجود ندارد. 
وى با تأكيد بر اينكه امر به معروف و نهى از منكر مهم ترين هدف 
قيام امام حسين(ع) بود، گفت: لازم است وقف در اين زمينه مورد 

توجه نيكوكاران قرار گيرد.
او افزود: واقفان با ترويج وقف براى امر به معروف و نهى از منكر به 
عنوان يك مقوله نوظهور، مى توانند ياريگر مالى دست اندركاران 
اين فريضه دينى باشند. ميرمحمدى گفت: ستاد امر به معروف 
و نهى از منكر بدون برخوردارى از اعتبار دولتى در حال فعاليت 
است و اين موضوع از جمله دغدغه هاى مجريان و متوليان اجراى 

اين فريضه است.

رنج گنبد سلطانيه از نبود امكانات رفاهى براى گردشگران 

  كاوش در محوطه تاريخى سراوان مهربانى كى سر آمد شهرياران را چه شد؟
ســراوان-خبرنگار قدس: كاوش در محوطه تاريخى تپه 

روباهك شهرستان سراوان در راه است.
رئيس اداره ميراث فرهنگى، صنايع دســتى و گردشــگرى 
شهرستان سراوان گفت: فصل اول كاوش در محوطه تا ريخى 
تپه روباهك روستاى دزك از توابع بخش مركزى شهرستان 

سراوان، بزودى آغاز مى شود.
حمزه ندرت زهى ادامه داد: اين كاوش ها از 30 دى ماه جارى 
بوسيله گروه باستان شناسى دانشگاه سيستان وبلوچستان و 
با همكارى پژوهشكده باستان شناسى ميراث فرهنگى كشور 

كليد مى خورد و تا 15 اسفند ماه امسال به طول مى انجامد.
قدمت اين محوطه باستانى به پيش از ميلاد حضرت مسيح 

بر مى گردد.

  ساخت 5 هزار واحد بومگردى
رشت-خبرنگار قدس: استاندارگيلان در كارگروه توسعه 
اقامتگاه هاى بومگردى اســتان از هدفگذارى ساخت 5000 
واحد بومگردى تا 18 ماه آينده خبر داد و افزود: با ساخت اين 
واحدهاى بومگردى صرفاً 5000 شغل ايجاد نخواهد شد، بلكه 
حلقه هاى زنجيره گردشگرى مجاور همانند رستوران، شناگاه، 
بازار و بخش هاى مختلف نيز رونق گرفته و فرصت هاى شغلى 

ديگر به وجود خواهد آمد.
مصطفى سالارى با اشاره به وجود علاقه و انگيزه در بخش هاى 
مختلف استان جهت اجراى طرح هاى بومگردى تصريح كرد: 
با تحقق اين مهم خواهيم توانســت، علاوه برايجاد اشتغال و 
رونق روستاها، از ساخت و سازهاى غيرمجاز به صورت پراكنده 
كه هميشه خطر آسيب رساندن به محيط زيست، جنگل ها و 

مراتع را به همراه دارد، جلوگيرى كنيم.
وى از جانمايى واحدهاى بومگردى با محوريت بنياد مسكن 
در داخل طرح هاى هادى روستايى خبر داد و افزود: ساخت 
اين واحدها علاوه بر اشــتغال زايى براى روستاييان ساكن در 
روســتا، براى آن دسته از روســتاييانى كه مهاجرت كرده و 
اكنون ميل بازگشت به روستاى خود را دارند، فرصت مناسبى 

به وجود آورده است.

  كشف 21 قطعه عتيقه با قدمت 3000 
ساله در قرچك

تهران: فرمانده انتظامى شرق استان تهران از كشف 21 قطعه 
عتيقه با قدمت 3000 ســاله در قرچك خبر داد و گفت: دو 

متهم قصد فروش اين عتيقه ها را در اين شهرستان داشتند.
سردار عبدالرضا ناظرى افزود: يكسرى افراد فرصت طلب، قصد 
فروش اين اشياى عتيقه را در شهرستان قرچك داشتند كه 
هوشيارى پليس و هماهنگى با دستگاه قضايى آن ها را ناكام 

گذاشت.
وى اظهار داشــت: طبق برآورد كارشناســان، ارزش ريالى 

عتيقه هاى كشف شده 15 ميليارد ريال است.
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«گنبد سلطانيه» در شهر 
سلطانيه استان زنجان 

يكى از شاهكارهاى 
معمارى ايران در دوره 

ايلخانى، به عنوان 
بزرگ ترين گنبد خشتى 

جهان شناخته مى شود

بــرش

نيم نــگاه

قدس   اســتان هرمــزگان به لحــاظ موقعيت 
جغرافيايى از استان هاى راهبردى كشور است و نقش 
و جايگاه مهمى را در اقتصاد و بودجه ملى ايفا مى كند.
هرمزگان 2400 كيلومتر ساحل در سرزمين اصلى و 
14 جزيره دارد و جاذبه هاى گردشــگرى و اقتصادى 

بسيارى در اين استان و جزاير آن وجود دارد. 
اين اســتان در حوزه نفت و گاز، سه پالايشگاه نفتى 

و چهار پالايشگاه گازى را در خود 
جاى داده است كه پالايشگاه ستاره 
خليج فارس نقش كليدى در توليد 

بنزين در كشور دارد.
در حــوزه صنعــت نيــز صنعت 
كشتى سازى مستقر در هرمزگان 
از صنايع مهم و پايه كشــور است 
كه محصولات خوبــى هم در اين 

مجتمع توليد مى شود.
در حوزه كشاورزى نيز در هرمزگان 
محصولات متنوع و خارج از فصل 
توليد مى شــود و در حوزه شيلات 
ظرفيــت ايجاد 50 هــزار هكتار 
مزرعه پرورش ميگو در هرمزگان 

وجود دارد كه تمام محصولات آن مى تواند، صادراتى 
باشد و اگر تمامى اين ظرفيت فعال شود بنا بر گفته 
كارشناسان، سالانه يك ميليارد دلار صادرات خواهيم 

داشت.
بندر شهيد رجايى به عنوان بزرگ ترين بندر كشور در 
هرمزگان از جمله ظرفيت هاى اين استان است كه بنا 
بر گفته استاندار هرمزگان فقط در سال جارى 16 هزار 
ميليارد تومان درآمد به خزانه كشور واريز كرده است، 

اما با تمامى اين توصيف ها مردم اين استان با مشكلات 
معيشتى دست و پنجه نرم مى كنند.

 كوچ بوميان
با وجود سرمايه هاى هنگفت و فرصت هاى طلايى براى 
رشد و توسعه اما بنا بر گفته نماينده مردم هرمزگان 
در مجلس شوراى اسلامى بسيارى از جمعيت بومى 
در اين استان مهاجرت به شهرهاى 
بزرگ را بــر ماندن و زندگى در اين 

استان ترجيح داده اند.
مرادى با اشــاره به اينكه در منطقه 
آزاد كيش اكنون جمعيت بومى ها به 
حداقل رسيده است و اغلب جمعيت 
كيش جمعيت ماندگار نيست، عنوان 
كــرد: در جزيره هرمــز 90 درصد 
خانوار تحت پوشــش كميته امداد 
خمينى(ره) هستند و اين وضعيت 

زيبنده نيست. 
اين نماينده مجلــس با بيان اينكه 
اگر به فكر نباشيم، همين جمعيت 
بومى هم از سرزمين خود مى روند و 
افسوس ضعف برنامه ريزى اكنون خود را مى خوريم، 
اذعان كرد: بيكارى و بى آبى دو معضل مهم اســتان 

است كه بايد براى رفع آن فكر جدى كرد. 
احمد مرادى با اشــاره به اينكه ظرفيت بى نظيرى در 
هرمزگان وجود دارد، اظهار مى كند: اگر محور را دريا 
قرار دهيم و برنامه ها را براســاس آن دنبال كنيم در 
حوزه گردشگرى، صيادى و تجارت مى توانيم به توسعه 

درخشانى برسيم. 

 57 هزار خانواده تحت پوشش كميته امداد
مرادى با بيان اينكه دغدغه اصلى همه مردم و بويژه 
جوانان، اشتغال است، يادآور مى شود: اكنون با توجه 
به تمامــى اقدام هاى صورت گرفته، بيش از 57 هزار 
خانوار، تحت پوشــش كميته امداد خمينى(ره) بوده 
و حدود 3000 خانوار در نوبت هستند و اين زيبنده 

استان هرمزگان با اين ظرفيت عظيم نيست. 
وى با اشاره به اينكه هرمزگان مانند بوشهر و خوزستان 
از ظرفيت هاى عظيمى برخوردار است و درآمد زيادى 
به كشــور تزريق مى كند، اضافه مى كند: اما وضعيت 
هر سه استان نامطلوب است به طور مثال معاون وزير 
نفت اظهار مى كرد، وقتى آمدم بندرعباس و به بازديد 
از پالايشگاه ســتاره خليج فارس رفتم، متوجه شدم، 
هرمزگان چقدر توسعه يافته كه گفتم بايد به محلات 

بروى و ببينى وضعيت استان چگونه است. 
وى با بيان اينكه طرح آمايش ســرزمينى مناســبى 
وجود ندارد و استانداران بلاتكليف مانده اند، مى افزايد: 
استانداران براساس تجارب خود كار مى كنند و نقشه 

راهى ندارند. 
وى اذعان مى كند: سواحل جنوب ظرفيتى بسيار بكر و 
منحصربه فرد است و در نيمه دوم سال نيز از آب وهواى 
مناسبى برخوردار است و بايد روى جذب گردشگر در 
اين ايام بيشــتر كار كنيم و رويكرد ما رونق صنعت 

گردشگرى در هرمزگان است. 
وى با اشــاره به اين موضوع كه در كشــور ما آن طور 
كه بايد از سواحل جنوب استفاده نشده است، اظهار 
مى كند: بايد امكانات حمل ونقــل جاده اى و ريلى را 

براى مسافرت مردم به هرمزگان فراهم كنيم.

با وجود ظرفيت هاى بى نظير 

هرمزگان با مشكلات معيشتى دست و پنجه نرم مى كند
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  ارزش افزوده «فيروزه» 

نصيب نيشابور نمى شود

تسنيم: نماينده مردم نيشابور و فيروزه در مجلس گفت: يكى 
از مشكلات فيروزه نيشابور اين اســت كه ارزش افزوده اين 

محصول، نصيب خود شهرستان نمى شود.
حميد گرمابى افزود: در اين حوزه كار كم شــده است و با 
اينكه فيروزه نيشابور يك برند جهانى است، اما استفاده كافى 
از آن صــورت نگرفته و ارزش افزوده اى كه در زنجيره توليد 
فيروزه است در خود شهرستان استفاده نشده و هرچند وقت 
يك بار مزايده برگزار مى شــود و بازرگانان ديگر اين فيروزه 
را خريدارى مى كنند و ارزش افزوده آن نصيب شهرســتان 

نمى شود.
گرمابى تصريح كرد: در تلاش هســتيم در خود روســتاى 
معدن فيروزه، كارگاه هاى كوچكــى ايجاد كنيم و برخى از 
اين كارگاه ها ناتمام است؛ بازديدى از اين كارگاه ها داشتيم و 
وعده داده شد كه كمك صورت بگيرد تا راه اندازى شوند زيرا 
قطعاً اشتغال زايى مناسبى دارد و ارزش افزوده را در منطقه 
نگهدارى مى كند و حتى ظرفيت مناســبى براى گردشگرى 

نيز دارد.

  آب انبارهاى تاريخى سرايان 
آبگيرى شد

بيرجند: مسئول نمايندگى ميراث فرهنگى، صنايع دستى و 
گردشگرى شهرستان سرايان از آبگيرى آب انبارهاى سرايان 

طبق روال هرساله خبر داد.
محمد عرب اظهار داشــت: آب انبارها سهم بسزايى در آثار 
تاريخى شهرستان ســرايان و نقش مهمى در زندگى مردم 
شهرستان دارند به طورى كه از 45 اثر ثبت شده در فهرست 
آثار ملى كشور 14 مورد آب انبارهايى هستند كه بيش از 95 
درصد آن ها فعال هســتند و به همان صورت گذشته، مورد 
استفاده قرار مى گيرند و تنها در شهر سرايان 6 آب انبار فعال 
قرار دارد و براى همين به ديار آب انبارهاى كهن شهره شده 

است.
وى بيان كرد: آبگيرى آب انبارها همه ســاله از اوايل دى ماه 
آغاز مى شود بدين ترتيب كه گروهى كه در واقع به «ميرآب» 
معروف هســتند و از گذشته اين سنت حسنه را از پدرشان 
به ارث برده اند، شــروع به اين كار مى كنند و ابتدا باقى مانده 
آب موجود در مخازن تخليه و سپس داخل مخزن، لايروبى 

و تميز مى شود.

 پرونده باز زلزله خراسان شمالى 
پس از گذشت 8 ماه

بجنورد: مديركل بنياد مسكن انقلاب اسلامى خراسان شمالى 
گفت: علت اصلى بازماندن پرونده زلزله زدگان خراسان شمالى 
پس از گذشت هشت ماه، مراجعه نكردن زلزله زدگان به بنياد 

مسكن انقلاب اسلامى است.
على محمدى اظهار كرد: در بازديدهاى كارشناســان بنياد 
مسكن اســتان از 21 هزار منزل در 71 روستا و چهار شهر 
سرانجام مشخص شد كه 14 هزار واحد مسكونى روستايى و 

شهرى به طورجدى آسيب ديده بودند.
وى با اشــاره به تشكيل پرونده براى روستاييان بيان كرد: در 
سطح شهر و روســتاها 9600 واحد مسكونى نياز به تعمير 
دارد و 4950 واحد مسكونى به طور كامل تخريب شده اند كه 
در مجموع 14 هزار و 550 واحد مسكونى نيازمند بازسازى 

و تعميرات است.
محمدى اظهار كــرد: اطلاعات مردم در ســامانه ثبت و به 
بانك ها معرفى شده است و بانك هاى ملى، ملت، تجارت، رفاه 
و مسكن موظف به اعطاى تسهيلات به زلزله زدگان شهرى و 
روستايى  هســتند كه برخى از مردم با گذشت هشت ماه از 

زلزله هنوز هم نسبت به نام نويسى اقدام مى كنند.

 صنايع آب بر در خراسان جنوبى 
خيانت محسوب مى شود

بيرجند: رئيس سازمان منطقه ويژه اقتصادى خراسان جنوبى 
با اشاره به اينكه صنايع آب بر در استان هاى خراسان جنوبى، 
يزد و كرمان خيانت محسوب مى شود، گفت: ظرفيت فرهنگى 
كه در خراسان جنوبى وجود دارد يكى از ابزارها براى توسعه 

اقتصادى بيشتر و بهتر منطقه است.
مرتضى صفدرى زاده در نشســت اعضاى كانون كارآفرينان 
استان خراســان جنوبى اظهار داشت: منطقه ويژه اقتصادى 
خراســان امروز به فضايى تبديل شده كه مى تواند ميزبان و 
پذيرنده سرمايه گذارانى باشد كه بتوانند در امر صنعت، تجارت 

و خدمات فعاليت كنند.
وى با بيان اينكه خراســان جنوبى استان محرومى نيست، 
افزود: اســتان خراســان جنوبى از اين نظر محروم است كه 
فرصت ها، ظرفيت ها و پتانســيل هايى اقتصادى كه در اين 

استان وجود دارد، كمتر معرفى شده است.
صفدرى زاده تصريح كرد: بايد براى يادآورى و ايجاد ذهنيت 
بهتر نسبت به فضا و ظرفيت هاى اقتصادى خراسان جنوبى 
به دليل اينكه در نقطه ثقل محور شــرق كشور قرار گرفته 
است، تلاش كرد. همچنين ظرفيت مرز يك ظرفيت غيرقابل 

انكار است.

  200 نفر از رديف بيمه شدگان قاليبافى 
درخراسان شمالى حذف شدند

ايسنا: رئيس و كارشناس ارشــد امــور فنى و بيمه شدگان 
سازمان تأمين اجتماعى خراسان شمالى از حذف 200 نفر از 

رديف بيمه شدگان قاليبافى در استان خبر داد.
محمد رضا ملايى اظهار كرد: در بازرســى هاى انجام شده از 
سوى تأمين اجتماعى و صنعت و معدن و تجارت 200 نفر به 
دليل اشتغال نيافتن در اين حرفه از رديف بيمه شدگان حذف 
شدند. وى ادامه داد: با گذشت سه ماه از آخرين پرداختى حق 
بيمه قاليبافان در استان، قرارداد آنان لغو شده و امكان انعقاد 

مجدد آن وجود ندارد.
ملايى بــا بيان اينكه آمارى از پشــت نوبتى متقاضيان بيمه 
قاليبافى در اين سازمان نيست و افراد، درخواست هاى خود را به 
اتحاديه ارسال مى كنند، افزود: هم اكنون سهميه جديدى براى 
جذب متقاضيان بيمه قاليبافى در استان نداريم. وى عنوان كرد: 
در حال حاضر حدود 3700 نفر در استان تحت پوشش بيمه 
قاليبافى هستند كه اين ميزان مازاد از سهميه استان نيز است.

ملايى يادآورشد: در بيمه قاليبافان، افراد، فقط هفت درصد از 
حق بيمه خود را پرداخت مى كنند كه در برخى از مواقع افراد 

براى پرداخت اين ميزان نيز با مشكل روبه رو مى شوند.

  گردشگرى زيارت؛ اولويت اول توسعه 
گردشگرى در مشهد

مشهد: رئيس اداره ميراث فرهنگى، صنايع دستى و گردشگرى 
شهرســتان مشهد با بيان اينكه گردشگرى زيارت، در اولويت 
اول توسعه انواع گردشگرى در مشهد است، گفت: در اولويت 
بعد، گردشگرى تاريخى و سلامت قرار دارد. ما معتقديم، الگوى 
زيارت در مشهد بايد به الگوى زيارت- سياحت تبديل شود كه 
خوشــبختانه اين اتفاق نيز افتاده است، اما در گذشته، چنين 
رويكردى وجود نداشت و غالب مسافران نيز معتقد بودند كه 
حتماً بايد در نزديك حرم اقامتگاهى را داشته باشند كه اكنون 

خوشبختانه نظر مسافران در اين زمينه تغيير كرده است.
احمد دينارى تأكيد كرد: گردشگرى از معدود صنايعى است 
كه مى تواند اشــتغال زايى و توسعه  فوق العاده اى براى شهر و 
كشور ما به همراه داشته باشد و اين صنعت دارد كم كم جاى 
خود را در كشــورمان باز مى كند و در استان خراسان رضوى 
به ســبب وجود مضجع شريف امام رضا(ع)، مشهد به عنوان 
يك شهر بين المللى در حوزه گردشگرى مطرح شده است كه 
ميليون ها گردشگر و سرمايه گذارى به اين شهر وارد مى شوند.
وى گفت: بيشــتر گردشــگران خارجى كه به مشــهد سفر 
مى كنند از كشورهاى حاشيه خليج فارس، پاكستان، جمهورى 
آذربايجان و عراق هســتند و كمتر مشــاهده مى كنيم كه 
گردشگران اروپايى مستقيماً به مشهد بيايند و بيشتر آن ها از 
طريق دفاتر خدمات مسافرتى تهران به مشهد سفر مى كنند و 

اقامت كمترى در شهر و استان ما دارند.

  مرزنشينان درميان خواستار راه اندازى 
بازارچه مرزى شدند

بيرجند: فرماندار درميان گفت: راه اندازى مجدد بازارچه مرزى 
«ميل 73» يكى از مهم ترين مطالبات مرزنشينان اين شهرستان 
است. محمد بشيرى زاده در نشست بررسى مشكلات شركت 
تعاونى مرزنشينان شفق درميان افزود: اين بازارچه در دهه 70 
نقش مؤثرى در اشتغال و اقتصاد منطقه داشته است و بازگشايى 
مجدد آن تأثير بسزايى در رونق توليد و اشتغال دارد. وى نقش 
شركت تعاونى مرزنشينان شفق را با 35 هزار عضو در اشتغال 
شهرستان بسيار مهم دانست و گفت: تعاونى ها با جلب اعتماد 
اعضا و بهره گيرى از مشاركت گسترده بهره برداران همچنين 
استفاده از تسهيلات بانكى اشتغال زا مى توانند به عنوان بازوى 
توانمند بخش اشتغال و كارآفرينى در شهرستان نقش آفرينى 
كنند. گفتنى است؛ خراسان جنوبى داراى چهار بازارچه مرزى 
يزدان، گلورده (ميل) 73، ماهيرود (ميل 78) و دوكوهانه و دو 
گمرك بيرجند و ماهيرود است و افغانستان مهم ترين شريك 
تجارى اين استان محسوب مى شود. پنجم بهمن ماه 93 بود كه 
چهار بازارچه مرزى خراسان جنوبى از جانب كشور افغانستان 
تعطيل اعلام شد، اما اين كشور تصميم گرفت بازارچه ماهيرود 

كه چسبيده به گمرك رسمى بود، فعال باشد.

 16/4 درصد از واحدهاى صنعتى 
خراسان شمالى غيرفعال است

ايرنا: رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالى 
گفت: اكنون 16/4 درصد از واحدهاى صنعتى در اين استان 
863 هزار نفرى غيرفعال اســت. يحيــى نيكدل اظهار كرد: 
340 واحد صنعتى در استان وجود دارد كه 56 واحد صنعتى 
غيرفعــال و 291 واحد فعال و نيمه فعال اســت. وى افزود: 
ميزان ســرمايه گذارى در اين واحدهاى صنعتى 13 هزار و 
441 ميليارد ريال و ميزان اشتغال 12 هزار و 777 نفر به ثبت 
رســيده است. وى گفت: 47 واحد صنعتى در حوزه فلزى در 
اســتان وجود دارد كه 41 واحد فعال و نيمه فعال و 6 واحد 
غيرفعال است. رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
شمالى افزود: شمار صنايع غيرفلزى 145 واحد است كه از اين 
تعداد 117 واحد فعال و نيمه فعال و 28 واحد غيرفعال است.
نيكدل خاطرنشــان كرد: از 148 واحد صنايع معدنى استان 

نيز 133 واحد فعال و نيمه فعال و 15 واحد غير فعال است.
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گزارش قدس از حركت لاك پشتى انتقال مشاغل مزاحم شهرى در مشهد

زحمتكشان پر سر و صدا بايد زحمت را كم كنند
 مهناز خجسته نيا  حتماً گذر شما هم به اين 
خيابان ها افتاده اســت. معابرى كه هنوز نيز در 
قرق صنوفى هستند كه هم آلاينده صوتى و هم 

آلاينده زيست محيطى هستند.
اغلب آن ها از صبح تا شــب با سروصداى زياد 
بر بدنه خودروهايــى مى كوبند كه با خودروى 
ديگرى كوبيده شــده اند برخى هم شــيرابه اى 
ســرازير معابر پرترددى مى كننــد كه از روغن 
سوخته گرفته تا بنزين و گازوئيل جزو لاينفك 
آن اســت.   البته بارها و بارها مســئولان براى 
ســاماندهى اوضاع اين معابرآمده اند، قول هايى 

داده و رفته اند. 

 دوگانگى برخورد با صنوف آلاينده
يكى از شهروندانى كه در مجاورت يكى از صنوف 
مشاغل آلاينده ســكونت دارد مى گويد: انتقال 
اينگونه صنوف به خارج از شــهر با روندى غير 

قابل قبول انجام مى شود.
وى با بيان اينكه سال هاست انتقال اين مشاغل 
مطرح است، اما هنوز به طور كامل اجرا نشده، 
مى افزايد: تنها برخى از واحدهاى صنفى به دليل 

تحميل فشار به خارج از  شهر منتقل شده اند.
شــهروند ديگرى هم از دوگانگى در برخورد با 
صنوف آلاينده شهرى گلايه مى كند و مى گويد: 
متأسفانه در اجراى اين طرح رويه يكسانى اعمال 

نشده است.
او كه بارها از تعلل نسبت به ساماندهى چند واحد 
صنفى آلاينده شكايت كرده، اظهار مى دارد: اين 
در حالى اســت كه تعدادى از واحدهاى همين 

صنف كاملاً از محدوده شهرى برچيده شده اند.
او اجراى اين طرح را به نفع شــهر و شهروندان 
عنوان مى كند و مى گويد: اگر طرح به طور كامل 
اجرا شود نارضايتى هايى كه وجود دارد برطرف 

خواهد شد.

 انتقال غيرممكن صنوف آلاينده بدون 
رعايت زيرساخت ها 

در مقابل اين اظهارات، كسبه اى هم كه شامل 
صنــوف آلاينده و مزاحم شــهرى مى شــوند 

گلايه هايى دارند كه نبايد ناديده گرفته شود.
به گفته آنان اصرار بر انتقال به خارج از محدوده 
شهرى در حالى كه هيچگونه زيرساختى تأمين 

نشده اجحاف در حق اين كسبه است.
يكى از اين كســبه ها مى گويد: متأسفانه برخى 
طرح ها بدون توجه به ابعاد مختلف آن به مرحله 
اجرا در مى آيد. او كه جزو پيشكسوتان اين صنف 
به شمار مى آيد، مى افزايد: نبايد 30 سال زحمت 
يك فرد براى كســب تجربه و جذب مشترى 

براحتى ناديده گرفته شود.
يكى از مكانيك هاى معروف هم كه جزو صنوف 
انتقال يافته به يك مجتمع خودرويى در خارج 
از محدوده شهر به شمار مى آيد، اظهار مى دارد: 
صنوف اين مجتمع چند سال است كه از شهر 

رانده و از كار مانده اند.

او كه دل پردردى دارد، مى گويد: اجراى كامل و 
صحيح طرح انتقال مشاغل آلاينده تنها بر روى 

كاغذ درست و در عمل ناقص اجرا شده است. 

 جولان 28 صنف مزاحم شهرى در مشهد  
براى پاســخ به دغدغه هاى مطرح شده از سوى 
شهروندان و كسبه گزارشگر ما به سراغ رئيس 
اداره نظارت و ســامان دهى مشــاغل شهرى 
شهردارى مشهد مى رود. مهندس نعيمى مقدم 
در گفت و گو با گزارشگر ما مى گويد: طبق قانون 
28 صنف جزو مشاغل مزاحم و آلاينده شهرى 

محسوب مى شوند.
وى با اشاره به شناسايى 17 
هزار تا 20 هزار واحد صنفى 
مزاحم در سال 90 مى افزايد: 
اجــراى طرح  راســتاى  در 
دو  صنوف  اين  ســاماندهى 
استاندارد  يكى  داريم  راهكار 
سازى براســاس شرايط هر 
صنف و ديگرى پلمب واحد و 

انتقال به خارج از شهر است.
وى در عين حال از انعقاد يك 
تفاهم نامه براى اســتاندارد 
از مشاغل  سازى پنج صنف 
آلاينده خبر مى دهد و اظهار 

مى دارد:  واحد هاى صنفى باطرى ســازى، برق 
خودرو، شيشــه و آينه، تعميرات دوچرخه جزو 
اين صنوف هســتند كه در صورت اســتاندارد 
ســازى محل كار مى توانند در محدوده شهرى 

بمانند. 
به گفته وى البته اتحاديه اين صنوف هم متعهد 
شــده اند براى راه اندازى واحد صنفى جديد در 
محدوده شهر مجوز ندهند و متقاضيان جديد را 
به مجتمع هاى خدمات خودرويى كه در خارج از 

شهر ساماندهى شده اند، هدايت كنند.  
اين مقام مسئول با بيان اينكه يك بخش عمده 
از ســاماندهى صنوف انجام شده و يك بخش 
هم تا پايان سال قول داده اند كه منتقل شوند، 

مى گويد: در غير اين صورت واحد هاى آلاينده 
پلمب و به خارج از شهر منتقل مى شوند.

نعيمى مقدم در ادامه به وضعيت صنوفى اشاره 
مى كنــد كه هيچ راهى ندارنــد و حتماً بايد به 

خارج از محدوده شهر منتقل شوند.
به گفته وى صنف سماور ســازان  و آبكاران از 
جمله اين صنوف هســتند چراكــه  در جريان 
توليد، سم ســيانورى در خاك تزريق مى كنند 
كه حتما بايد براى پسابشان تصفيه خانه ساخته 

شود وگرنه در هر جايى آلاينده خواهند بود.

 انتقال 6000 واحد 
آلاينده به خارج از شهر

دبيــر كميســيون بنــد 20 
شهردارى مشــهد در ادامه با 
بيان اينكه بر اســاس برنامه 
سه ساله شهردارى قرار است 
6000 واحد صنفى مزاحم و 
آلاينده به مكان هاى مشخص 
از محدوده شــهرى  خــارج 
منتقل شوند، مى گويد: طبق 
برنامه ريزى هاى انجام شــده 
از ايــن 6000 واحد صنفى، 
3000 واحد توسط كارگزاران 
شهردارى هاى مناطق 4،3،2 و 
10 و 3000 واحــد صنفى نيز ازطريق اصناف 
و اتحاديه هاى آن ها در دو ســال آينده منتقل 

مى شوند.
نعيمى مقدم درباره آخرين وضعيت ســاخت 
مجتمع هاى ســامان دهى مشــاغل مزاحم با 
همكارى كارگزاران شهردارى هم اظهار مى دارد: 
سال گذشــته، كارگزاران سامان دهى مشاغل 
مزاحم 34,5 هكتار زمين براى انتقال مشــاغل 
مزاحم تملك كردند كه در اين مجتمع ها 2903 

واحد صنفى مزاحم سامان دهى مى شوند.
به گفته وى ايــن مجتمع ها در منطقه 2 واقع 
در توس 41 در زمينى به مساحت 5,5 هكتار، 
منطقــه 3 واقع در جــاده كلات در زمينى به 

مساحت3,8 هكتار، منطقه 4 واقع در جاده ابلق 
به مساحت21 هكتار و منطقه 10 مشهد واقع 
در بزرگراه آزادى جنــب اداره اوقاف در زمينى 
به مســاحت 3هكتار در دو سال آينده ساخته 

خواهند شد.
رئيــس اداره نظارت و ســامان دهى مشــاغل 
شهرى شهردارى مشهد با بيان اينكه كارگزاران 
بخش خصوصى وظيفه ســامان دهى و انتقال 
اصنــاف مزاحم را برعهــده دارد و در قبال آن 
حق الزحمه اى از شــهردارى دريافت مى كنند 
مى گويد: در حال حاضر كارگزاران شــهردارى 
مناطق 4،3،2 و10 توانســته اند كار خود را به 

سرانجامى قابل قبول برسانند.
اين مقام مســئول در پاسخ به دلايل استقبال 
نكردن صاحبان صنوف از استقرار در مجتمع هاى 
ساماندهى شده هم اظهار مى دارد: دليل اصلى 
اين امر جاى خالى تأمين زيرســاخت هاى لازم 
است به طورى كه هنوز نتوانسته ايم براى يكى از 
اين مجتمع ها راه دسترسى آسان ايجاد كنيم و 

گاز شهرى را برسانيم. 
به گفته وى از سوى ديگر وقتى يك واحد صنفى 
بخواهد از يك محيط پررونق شهرى دل بكند و 
راضى شود يك بحث اســت و بحث ديگر هم 
ركود وضع اقتصادى بازار اســت كه موجب كم 

شدن روند مشاركت طى چند سال اخير است.

 خروج مجتمع خدمات خودرويى 
ده غيبى از بن بست

نعيمى مقدم در پايان قول مى دهد كه ظرف سه 
سال 6000 واحد صنفى آلاينده منتقل شود.

وى با بيان اينكه يك ســال آن سپرى شده و 
الان در سال دوم هستيم، مى گويد: اين اطمينان 
را نيز مى دهم كه حداقــل 4000 واحد از اين 
6000 واحد قطعاً تا سال آينده منتقل خواهند 

شد.
وى درخصــوص مجتمع ســاماندهى خدمات 
خودروهاى ســنگين «ده غيبــى» هم اظهار 
مى دارد: اين مجتمع مشــكلات قضايى خيلى 
حادى داشــت تا اينكه سال گذشــته با ورود 
دادســتانى و فرماندارى به پرونده آن، بيشــتر 

مسائل ختم به خير شد.
بــه گفته وى در اين راســتا مجتمع مذكور به 
دو فاز تقســيم شــد كه يك فاز آن به اتحاديه 
خودروهاى ســنگين و يكى هم به خود مالك 

پروژه واگذار شد.
وى با اشــاره به تمهيدات انجام شده براى برق 
رســانى به اين مجتمع مى افزايد: اين در حالى 
اســت كه مجتمع مذكور تابه حال حتى برق 

نداشت.
وى اضافه مى كند: شــهردارى هم تعهد كرده 
كه در ســاخت واحدهاى صنفى اين مجتمع 
4و نيم ميليارد تومان تا پايان ســال وام با بهره 
2درصد براى ساخت بدهد كه اميدوارم به موقع 

تخصيص پيدا كند.

 قدس از امكانات بخش هاى تربت جام گزارش مى دهد

«پايين جام» نيازمند توجه مسئولان

گزارش

 تربت جام-على نــوروزى   بخش پايين 
جام با وســعت 10 هزار كيلومتر يكى از پنج 
بخش شهرســتان تربت جام است كه هنوز از 
نبود امكاناتى همچون گاز، راه مناسب و اماكن 
ورزشــى رنج مى برد و با گذشــت 14 سال از 
استقرار بخشدارى در اين منطقه نيازمند توجه 

مسئولان به اين منطقه است. 
به گزارش خبرنگار قدس آنلاين، بخش پايين 
جام تربت جام متشكل از دو دهستان زام و گل 
بانو و 26 پارچه آبادى، اگرچه مرز مشترك35 
كيلومترى با افغانســتان دارد، امــا از امنيت 
كاملى برخوردار است و با داشتن پتانسيل هاى 
كشــاورزى و دامپرورى از نبود سرمايه گذارى 
در اين منطقه آســيب هاى جدى از سال هاى 
گذشته تا كنون وارد آمده است و هرچند طى 
چند روز قبل در آخرين تقســيمات كشورى 
تبديل به شــهر شد، اما ســاكنان اين منطقه 
از كمبــود امكانات گله مند هســتند. گزارش 
خبرنگار قدس انعكاس بخشى از اين محروميت 

هاست.

  20هزار نفــر در انتظــار پروژه هاى 
گازرسانى 

عضو شــوراى اســلامى بخش پايين جام در 
گفت وگو با قدس آنلاين گفت: حدود 20 هزار 
نفر از بخش پايين جام از نعمت گاز طبيعى 
محروم هســتند و لازم است، مسئولين براى 
رفع اين مشكلات، آستين همت را بالا بزنند 
تا عرضه بخشــى از امكانات گرمايشى به اين 
منطقه تســريع يابد. صديــق تنهايى اظهار 
داشــت: با توجه به هماهنگى انجام شــده از 
ابتداى سال جارى پيمانكار به اعضاى شوراى 
بخش متعهد شد تا ابتداى آبان ماه گاز رسانى 
انجام شــود كه على رغم پيگيرى هاى انجام 
شده اين پروژه به سرانجام نرسيد و در اولين 
سرماى شديد زمستان اين منطقه دچار بحران 

خواهد شد.
وى همچنين بــه فعاليت هاى ورزشــى اين 
بخش اشــاره كرد وگفت: اين بخش از حداقل 

امكانات ورزشــى نيز محروم است و با توجه به 
اســتعدادهاى ورزشى در رشــته هاى فوتبال، 
كشــتى و بازى هاى بومى محلى همچنان در 
حسرت يك سالن سرپوشيده ورزشى هستيم 
كه علاقه مندان به ورزش مجبور هستند مسافت 

40 كيلومترى تا مركز بخش را طى كنند.

 فروش وام هاى ازدواج به قيمت ناچيز 
يحيى رمضانى رئيس شــوراى بخش شوراى 
پايين جام گفت: تسهيلات ازدواج و اشتغال به 
دليل نبود ضامن در اين منطقه جذب نمى شود 
و بــا توجه به اينكه اغلب منازل مســكونى در 
اين بخش داراى ســند مالكيت هســتند، اين 
امر مى تواند در جذب تسهيلات منطقه كمك 
فراوانى كند، اما متأسفانه اغلب اين تسهيلات 

به افراد غير به مبلغ ناچيزى فروخته مى شود.
يحيى رمضانى همچنين به تلفن هاى بى سيم 
دبيلوـ ال ـ ال مخابرات اشاره كرد و گفت: اين 
طرح در سال 87 در سايت على آباد و اسماعيل 
خان نصب شد و 12 روستا را پوشش مى داد كه 
با ظهور نسل هاى جديد تلفن همراه اين طرح 
غيرقابل استفاده شد و در حال حاضر براى 500 
مشترك اين خطوط كه استفاده و كارايى ندارد، 
هرماه آبونمان محاسبه شده و شركت مخابرات 
حاضر به جمع آورى نبوده و مردم نســبت به 

پرداخت هرماه آبونمان معترض هستند.

  سالن سرپوشيده وجود ندارد
عبدالكريم شهركى عضو شوراى روستاى سميع 
آباد با تأكيد بر وجود مشكلاتى در مركز بخش 
پايين جام گفت: اين مركز رو ستايى يك سالن 
سرپوشيده ندارد و از پنج سال گذشته، قرار بود، 
مجتمع ورزشى دهياران در سميع آباد ساخته 
شود، اما ســازه هاى اين طرح ورزشى در محل 
اجراى طرح رها شده است و هنوز كارى براى 
ايــن جوانان علاقه مند به ورزش انجام نشــده 

است.
وى گفــت: بيكارى و كاهــش دام در منطقه 
طى چند سال گذشته سير صعودى داشته به 

طورى كه در اويل بهار براى اســتفاده از مراتع 
منطقه شرشرى بايد از هنگ مرزى كارت تردد 
بدليل همجوارى با مرز افغانســتان تهيه كنيم 
كه همين امر باعث شــده است بيش از نيمى 
از گله هاى گوسفند در منطقه كاسته شود كه 
اين كاغذبازى هــاى ادارى با اقتصاد مقاومتى 

همخوانى ندارد.  
 

 بخش پايين جام تبديل به شهر شد
بخشــدار پايين جام با اشــاره به وضعيت اين 
بخش گفت: اين منطقه بــا تفكيك از بخش 
مركزى در ســال 1382 تبديل به بخش شده 
است و بعد از گذشــت 14 سال از ابتداى دى 
ماه ســال جارى در آخرين تقسيمات كشورى 
تبديل به شهر شد و اميدواريم مشكلات موجود 
در منطقه كاهش يابد هرچند دولت خدماتى 

نيز به اين منطقه داشته است.
انوار خواجه اسماعيلى با تأييد برخى مشكلات 
موجود در اين منطقه افزود: شغل بيشتر مردم، 
كشــاورزى و دامپرورى اســت و بــا توجه به 
خشكسالى هاى اخير معيشت مردم نيز تحت 
تأثير عوامل جوى بوده و زندگى 5227 خانوار با 
جمعيت حدود 20 هزار نفر ارتباط مستقيمى با 
كشاورزى داشته و هيچ فعاليت صنعتى در اين 

منطقه وجود ندارد.
بخشدار پايين جام گفت: با توجه به تلاش هاى 
انجام شــده، هنوز نواقصى وجود دارد و يكى از 
پروژه هايى كه مردم را نگران كرده، گازرســانى 
اين بخش اســت كه هنوز به سرانجام نرسيده 
و طى دو سال اخير فقط يك روستا گازرسانى 
شده اســت و هرچند در فاز دو گازرسانى، در 
اغلب روســتاهاى اين بخش شبكه گازرسانى 
انجام شده، اما به دليل تأخير در ايجاد ايستگاه 
پمپاژ، هنوز تزريق گاز به روستاها انجام نشده 

است.

 توســعه هر منطقه با كمــك مردم 
امكان پذير است

وى همچنين به كمبود فضاى ورزشــى دراين 
منطقه اشــاره كرد و گفت: در اين بخش يك 
ســالن سرپوشــيده وجود ندارد و جوانان اين 
بخش براى اســتفاده از سالن هاى سرپوشيده 
بايد مسافت بيش از 30 كيلومتر را طى كنند. 
هرچند در چهار سال گذشته با همكارى خيرين 
و بسيج، مكانى براى ساخت پيش بينى شده، اما 
پيمانكار اين سوله ورزشى كه بسيج سازندگى 
است با دپوى ســازه هاى موجود اقدامى براى 

برپايى انجام نداده است.

بر اساس برنامه
 سه ساله شهردارى 

قرار است 6000 واحد 
صنفى مزاحم و آلاينده 

به مكان هاى مشخص 
خارج از محدوده 
شهرى منتقل شوند

بــرش
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